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Ansökan om medel till Sveriges internationella akademikercen-
ter 
Skrivelse från Föreningen för Utländska Akademiker 
 
 

Borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande 
 Skrivelse från Föreningen för Utländska Akademiker avslås i enlighet 

med vad föredragande borgarrådet anför i denna promemoria. 

 
 
Föredragande borgarrådet Roger Mogert anför följande. 
 
Bakgrund 
 
Föreningen för Utländska Akademiker har den 2 juli 2003 i en skrivelse till kommunsty-
relsen ansökt om medel från Kompetensfonden för att starta Sveriges Internationella 
akademikercenter, bilaga 2. Centret vill genom bland annat ett samarbete med arbets-
förmedlingar, SACO, TCO, myndigheter och näringslivet hjälpa människor med ut-
ländsk bakgrund som har högre studier att skaffa sig en position som motsvarar deras 
utbildningsnivå. Föreningen menar att utifrån det föreslagna centret kan man utveckla 
målgruppen individuellt och korta processen för den enskilde att komma ut på arbets-
marknaden. 
 Centret är tänkt att vara ett serviceorgan och en kunskapsbank för hela landet. 
 
Remisser 
 
Ärendet har för synpunkter remitterats till stadsdelsnämnderna Bromma, Enskede-Årsta 
och Vantör samt stadsledningskontoret (finansavdelningen).  
 Bromma stadsdelsnämnd ställer sig positiv till initiativet att starta ett internationellt 
akademikercentrum men är tveksam till finansiering genom Kompetensfonden och 
föreslår att föreningen provar andra vägar att lösa finansieringsfrågan, med tanke på att 
projektet riktar sig till hela Sverige. 
 Enskede-Årsta stadsdelsnämnd är positiv till att en förening för att tillvarata utländs-
ka akademikers utbildning startas. Nämnden anser att det inte finns behov för ett center 
med denna inriktning i stadsdelen då ingen akademiker uppbär ekonomiskt bistånd från 
stadsdelsförvaltningen. 
 Vantörs stadsdelsnämnd ställer sig tveksam till att uppbyggandet av en verksamhet, 
som den föreslagna, ska bekostas av medel ut Kompetensfonden. Nämnden anser att 
fondens medel istället kan användas till att komplettera nuvarande utbildningar och 
validering av tidigare kunskaper. 
 Stadsledningskontoret anser inte att staden skall bekosta uppbyggandet av en verk-
samhet som den föreslagna med hänvisning till att det redan pågår insatser från Länsar-
betsnämnden för denna grupp. 
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Mina synpunkter 
 
Föreningen för Utländska Akademiker ansöker om medel till projektet Sveriges interna-
tionella akademikercentrum. Föreningen vill lösa problemet med att många akademiker 
med utländsk bakgrund är arbetslösa eller har arbete långt under sin kompetensnivå.  
 Det är viktigt att känna till att det redan pågår insatser från länsarbetsnämnden för 
denna grupp. Den 1 september 2003 öppnade arbetsförmedlingen i Stockholm ett kon-
tor som riktar sig enbart till internationella akademiker. Syftet med förmedlingens verk-
samhet är att bättre ta tillvara kompetensen hos högutbildade med examen förvärvad i 
annat land än Sverige. Målet är att minska arbetslöshetstiden och bidra till att täcka det 
fortsatt förväntade arbetskraftsbehovet. Även inom ramen för kompetensfonden be-
drivs en rad projekt som har till syfte att minska arbetslösheten. Jag instämmer därför 
med stadsledningskontoret och övriga remissinstanser om att detta inte är ett projekt 
som staden bör lägga pengar på även om ett projekt drivet av föreningen för utländska 
akademiker skulle kunna fylla ett viktigt syfte som komplement till länsarbetsnämndens 
arbete. Centret är dessutom tänkt att vara ett serviceorgan och en kunskapsbank för hela 
landet och vänder sig inte enbart till Stockholm. 
 Jag föreslår med hänvisning till vad som ovan anförts att kommunstyrelsen beslutar 
följande 

Skrivelse från Föreningen för Utländska Akademiker avslås i enlighet med vad fö-
redragande borgarrådet anför i denna promemoria. 

 
Stockholm den 17 mars 2005 
 
ROGER MOGERT 
 
 
 
Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 
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ÄRENDET 
 
Föreningen för Utländska Akademiker har den 2 juli 2003 i en skrivelse till kommunsty-
relsen ansökt om medel från Kompetensfonden för att starta Sveriges Internationella 
akademikercenter, bilaga 2. Centret vill genom bland annat ett samarbete med arbets-
förmedlingar, SACO, TCO, myndigheter och näringslivet hjälpa människor med ut-
ländsk bakgrund som har högre studier att skaffa sig en position som motsvarar deras 
utbildningsnivå. Föreningen menar att utifrån det föreslagna centret kan man utveckla 
målgruppen individuellt och korta processen för den enskilde att komma ut på arbets-
marknaden. 
 Centret är tänkt att vara ett serviceorgan och en kunskapsbank för hela landet. 
 
REMISSER 
 
Ärendet har för synpunkter remitterats till stadsdelsnämnderna Bromma, Enskede-Årsta 
och Vantör samt stadsledningskontoret (finansavdelningen). 
 
Bromma stadsdelsnämnd beslöt den 27 november 2003 att åberopa och överlämna 
stadsdelsförvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Jan Tigerström m.fl. (m) och Kristin Swanberg m.fl. (fp), bilaga 1. 
 
Bromma stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande den 4 november 2003 har i huvudsak 
följande lydelse. 
 
Bakgrund 
Föreningen för Utländska Akademiker har i en skrivelse till kommunstyrelsen daterad den 2 juli 
2003 ansökt om medel från Kompetensfonden för att starta Sveriges Internationella Akademikercen-
ter. 
 Kommunstyrelsen har remitterat ansökan tillstadsdelsnämnden för yttrande. 
 I ansökan framhålls att skaran av högutbildade flyktingar och invandrare växer i landet. Man 
menar att utifrån det föreslagna centret kan man utveckla målgruppen individuellt och korta av 
processen för den enskilde att komma ut på arbetsmarknaden. 
 Centret skall drivas av medlemmarna, bli en levande mötesplats för akademiker och vara en 
resursbank för företag, myndigheter och organisationer etc. Det är tänkt att fungera som ”han-
delshus” för  akademiker som startar egna företag. 
 Centret avser anordna vidareutbildning i samhällsorientering, introduktion i svensk vardags-
kultur, språkutveckling för att förankra fler i det svenska samhället, anordna tilläggsutbildningar 
för näringslivet mm . 
 Verksamheten kommer att vara baserad på senaste IT-teknik.. 
 
Sökt ekonomiskt stöd 
För år ett söker föreningen 0,3 miljoner kronor (mkr kronor) till investeringskostnader och 2 mkr 
kronor till driftskostnader. För kommande  år räknar man med successivt ökande intäkter, men 
föreslår att kommunstyrelsen reserverar 2 mkr per år för de följande tre åren. Man räknar sedan 
med att vara självförsörjande. 
 
Projektledning 
Centret ska drivas av en utlandsfödd verksamhetsledare. Vidare behöver man en datakunnig 
person för programmering/användning samt en ekonom/samhällsvetare. Dessutom räknar man 
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med att det skall finnas  projektanställningar inom centret. Vidare skall centret  kunna erbjuda 
olika former av praktik. 
 Föreningen tänker sig  att centret ska drivas av föreningen i samarbete med Stockholms stad 
och län. För delar av verksamheten ska föreningen/centret söka EU-pengar. 
 
Förvaltningens förslag 
För att kunna ta ställning till om stadens skall stödja starten av det föreslagna akademikercentret 
behöver länsarbetsnämndens insatser för målgruppen studeras liksom syfte och mål för kompe-
tensfonden. 
 
Kompetensfonden 
Kompetensfonden innehåller såväl externa som interna mål. De externa målen skall bidra till en 
ökning av sysselsättningsgraden bland människor som står utanför, eller har svårt att komma in på arbetsmark-
naden samt  att allmänt främja näringslivet genom utbildning av arbetskraft, inom vissa bristyrken. Dessa mål 
synes väl stämma med den ansökande föreningens. 
 Kontakt med arbetsförmedlingen i Vällingby  visar att i Vällingby har 42% av alla inskrivna 
arbetssökande högskolekompetens; vilket är högt. Nästa år kan Vällingby hänvisa sina arbetssö-
kande till  Arbetsförmedlingen Internationella Akademiker. 
 
Arbetsförmedlingen Internationella Akademiker. 
Den 1 september 2003 öppnade arbetsförmedlingen i Stockholm ett kontor, Arbetsförmedlingen 
Internationella Akademiker, som riktar sig enbart till internationella akademiker. Från och med den 
1 januari 2004 kommer upptagningsområdet att vara hela Stockholms län. Syftet med förmed-
lingens verksamhet är att bättre ta tillvara kompetensen hos högutbildade med examen förvärvad 
i annat land än Sverige. Målet är att minska arbetslöshetstiden och bidra till att täcka det fortsatt 
förväntade arbetskraftsbehovet. 
 Kriterier för inskrivning vid Af Internationella Akademiker är   
- avslutad examen i annat land eller oavslutad examen i annat land som är kompletterad och 

avslutad i Sverige.  
- Utomnordisk bakgrund.  
- Inskriven på svensk arbetsförmedling för första gången efter 990101.  
- Söker arbete inom utbildningsområdet.  
- Ekvivalerade betyg.  
- Ej inskriven i aktivitetsgarantin eller långtidsinskriven.  
 Kriterierna innebär att personer med högskoleutbildning från hemlandet, men som sysslat 
med annat några år ej kan få hjälp genom länsarbetsnämndens arbetsförmedling 
 
Situationen i Bromma 
Bland de arbetslösa som är aktuella inom sektionen för ekonomiskt bistånd i Bromma utgör 
gruppen invandrarhushåll där någon/några i familjen som läser svenska 15 %. 
 Antalet akademiker bland dessa är lågt. Flera har bott i Sverige i många år. 
 Förvaltningen har idag en särskild handläggare inom sektionen för försörjningsstöd för SFI-
studerande. 
 Det är svårt att ta ställning till om planerade insatser från stat och kommun kommer att vara 
tillräckliga för målgruppen. Det är därför angeläget att alla initiativ till att förbättra situationen för 
denna grupp tas till vara. En viktig ingrediens i det föreslagna akademikercentret framstår själva 
nätverksbyggandet vara. Detta skulle kunna utgöra ett komplement till länsarbetsnämndens ar-
betsförmedling för målgruppen. De kontakter och kunskaper som ett nätverk skapar kan innebä-
ra en stor hjälp i sökandet efter arbete eller praktikplats. 
 Förvaltningen ställer sig positiv till initiativet att starta ett internationellt akademiker centrum. 
En finansiering via stat eller EU-bidrag bör ligga närmare till hands. Särskilt med tanke på att det 
föreslagna centret riktar sig till hela Sverige. 
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Enskede-Årsta stadsdelsnämnd beslöt den 6 november 2003 att åberopa och över-
lämna stadsdelsförvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Göran Holmström (kd), Birgitta Axén m.fl. (m) och Hans Larsson 
m.fl. (fp), bilaga 1. 
 
Enskede-Årsta stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande den 21 oktober 2003 har i hu-
vudsak följande lydelse. 
 
Bakgrund 
Kommunstyrelsen har skickat en remiss om ansökan från Föreningen för Utländska Akademiker 
om medel till att starta Sveriges Internationella Akademikercentrum. Stadsdelsnämnderna Enske-
de-Årsta, Vantör och Bromma, utbildningsnämnden, stadsledningskontoret och näringslivs-
nämnden har utsetts som remissinstans. 
 
Remissens innehåll 
Centret vill genom  bland annat ett samarbete med arbetsförmedlingar, SACO, TCO, myndighe-
ter och näringslivet  hjälpa människor med utländsk bakgrund som har avslutade högre studier 
att skaffa sig en position som motsvarar deras utbildningsnivå. Föreningen ansöker om medel 
från Stockholms stad för investeringskostnader 300 000 kr. och för driftskostnader 2 miljoner 
kronor. Föreningen hoppas att vara helt självförsörjande inom fyra år men föreslår att kommun-
styrelsen reserverar 2 miljoner per år de följande åren som en garanti för centrets drift. De reser-
verade medlen kommer att avräknas mot ett eventuellt överskott på intäkterna. 
 
Förvaltningens synpunkter 
Förvaltningen är positiv till att en förening för att tillvarata utländska akademikers utbildning 
startas, för att därigenom minska samhällskostnaderna för arbetslöshet bland utländska akademi-
ker. 
 Inom Enskede-Årstas stadsdelsområde finns inget känt behov för Sveriges Internationella 
Akademikercenter, då ingen utländsk akademiker uppbär ekonomiskt bistånd från stadsdelsför-
valtningen. 
 
Vantörs stadsdelsnämnd beslöt den 30 oktober 2003 att åberopa och överlämna 
stadsdelsförvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Henrik Ehrenberg (kd) och Lena Kling m.fl. (fp), bilaga 1. 
 
Vantörs stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande den 7 oktober 2003 har i huvudsak 
följande lydelse. 
 
Bakgrund 
Föreningen för Utländska Akademiker har i en skrivelse till kommunstyrelsen daterad den 2 juli 
2003 ansökt om medel från Kompetensfonden för att starta Sveriges Internationella Akademiker-
center. Kommunstyrelsen har remitterat ansökan till stadsdelsnämnden för yttrande. 
 För år 1 söker föreningen 0,3 miljoner kronor (mkr kronor) till investeringskostnader och 2 
mkr kronor till driftskostnader. Man föreslår att kommunstyrelsen reserverar 2 mkr per år för de 
följande tre åren och räknar sedan med att vara självförsörjande.  
 I projektbeskrivningen framhålls att skaran av högutbildade flyktingar och invandrare växer i 
landet. Man menar att utifrån det föreslagna centret kan man utveckla målgruppen individuellt 
och korta av processen för den enskilde att komma ut på arbetsmarknaden. Satsningar på under-
visning i svenska och ett väl förankrat samarbete med arbetsförmedlingar, SACO, TCO, myndig-
heter och näringsliv anges som förutsättningar för arbetet inom centret.  
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 Centret är tänkt att vara ett serviceorgan och en kunskapsbank för hela landet.  
 Centret ska drivas av en utlandsfödd verksamhetsledare. Det behövs även en datakunnig 
person för programmering/användning samt en ekonom/samhällsvetare. Dessutom beräknas det 
finnas projektanställningar inom centret och man ska även kunna erbjuda olika former av praktik. 
 Föreningen föreslår att centret ska drivas av föreningen i samarbete med Stockholms stad och 
län. För delar av verksamheten ska föreningen/centret söka EU-pengar. 
 Skrivelsen till kommunstyrelsen samt projektbeskrivning bilägges. 
 
Stadsdelsförvaltningens synpunkter 
När man tar ställning till om staden ska finansiera uppbyggnaden av ett internationellt akademi-
kercenter är det viktigt att undersöka vilka insatser som redan pågår eller planeras av länsarbets-
nämnden i Stockholm för denna grupp. 
 Den 1 september 2003 öppnade arbetsförmedlingen i Stockholm ett kontor, som riktar sig 
enbart till internationella akademiker. Från och med den 1 januari 2004 kommer upptagningsom-
rådet att vara hela Stockholms län. Ett syfte med den nystartade förmedlingen är att på olika sätt 
ta tillvara de internationella akademikernas kompetens så att de på sikt får ett arbete som svarar 
mot deras utbildning. 
  Idag har många högutbildade invandrare arbeten som skulle kunna erbjudas arbetslösa perso-
ner med lägre utbildningsnivå. 
 Bland de arbetslösa som är aktuella inom sektionen för ekonomiskt bistånd i Vantör utgör 
gruppen invandrare som läser svenska en av de större grupperna. Förvaltningen samverkar idag 
med arbetsförmedlingen och olika företag i en rad olika projekt för att utveckla insatser och stöd 
till personer som står utanför arbetsmarknaden.  
 Genom arbetsförmedlingen erbjuds även bristyrkesutbildningar till redan anställda personer. 
 Det är svårt att idag bedöma om redan befintliga och planerade insatser kommer att vara 
tillräckliga för målgruppen. Förvaltningen ställer sig tveksam till att uppbyggnaden av en verk-
samhet, som den föreslagna, ska bekostas av medel ur Kompetensfonden. Istället för att bygga 
upp en ny organisation kan medel från Kompetensfonden användas till köp av kompletterande 
utbildningar och validering av tidigare kunskaper. 
 
Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande den 30 oktober 2003 har i huvudsak följande 
lydelse. 
 
Stadsledningskontoret föreslår att ansökan om medel till Sveriges Internationella Akademikercen-
ter från föreningen för Utländska Akademiker avslås. 
 Det är  stadsdelsnämnderna som har ansvar och budget för stadens arbetsmarknadsåtgärder. 
Stadsdelsnämnderna samverkar med arbetsförmedlingen, företagare m.fl. för att utveckla insatser 
och stöd till personer som står utanför arbetsmarknaden. 
 Stadsledningskontoret anser att det är viktigt att känna till att det redan pågår insatser från 
länsarbetsnämnden för denna grupp. Den 1 september 2003 öppnade arbetsförmedlingen i 
Stockholm ett kontor som riktar sig enbart till internationella akademiker. Ett syfte med den 
nystartade förmedlingen är att på olika sätt ta tillvara de internationella akademikernas kompetens 
så att de på sikt får ett arbete som svarar mot deras utbildning. 
 Stadsledningskontoret anser inte att staden skall bekosta uppbyggnaden av en verksamhet 
som den föreslagna. 
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      Bilaga 1 
 
RESERVATIONER M M 
 
Bromma stadsdelsnämnd 
 
Det särskilda uttalandet av Jan Tigerström m.fl. (m) och Kristin Swanberg m.fl. (fp) är 
av följande lydelse. 
 
Vi moderater och folkpartister instämmer i förvaltningens synpunkter gällande föreningen Ut-
ländska akademikers ansökan. Det är en bra idé som vi hoppas kommer att bli lyckad. Men lik-
som förvaltningen menar vi att finansieringen bör ske via staten eller sponsring av olika slag. I 
detta sammanhang tål att påminnas att vi moderater motsätter oss den kompetensfond som (s)-
majoriteten skapat. 
 Stadens personal är en av de absolut viktigaste resurserna i den kommunala verksamheten. 
Personalen trivsel och möjlighet till utveckling är därför också viktigt för Stockholms stad. 
 Det är viktigt att de kompetensutvecklings- och kvalitetsprogram den tidigare borgerliga 
majoriteten tog fram fullföljs och utvecklas. Risken med att välja den extraordinära finansierings-
lösning som majoriteten nu valt är att personalutveckling friställs från den ordinarie verksamhe-
ten och riskerar att försvinna när pengarna avsatta i kompetensfonden är slut. 
 Vi moderater och folkpartister menar därför att kompetensfonden bör avvecklas och arbetet 
integreras i den ordinära verksamheten. 
 
Enskede-Årsta stadsdelsnämnd 
 
Det särskilda uttalandet av Göran Holmström (kd), Birgitta Axén m.fl. (m) och Hans 
Larsson m.fl. (fp) är av följande lydelse. 
 
Behovet av det stöd som föreningar av denna typ kan ge är stort. Många människor med ut-
ländskt bakgrund och utländskt klingande namn är vana att få sina jobbansökningar återsända 
utan att de över huvud taget öppnats. En stor del av utrikesfödda med akademisk utbildning 
finns idag i arbetet långt under vad deras utbildning och kompetens ger utrymme för. Att de kan 
få en ingång på arbetsmarkanden är både en stor samhällsekonomisk vinst och en personlig för-
del för den enskilde. 
 
Vantörs stadsdelsnämnd 
 
Det särskilda uttalandet av Henrik Ehrenberg (kd) och Lena Kling m.fl. (fp) är av föl-
jande lydelse. 
 
Intentionerna i skapandet av ett akademikercenter som vänder sig till människor med utländsk 
bakgrund är i grunden mycket positiva. Vi vet att denna grupp akademiker har svårigheter att få 
fotfäste på den svenska arbetsmarknaden inom områden som de är utbildade för. Detta är natur-
ligtvis ett oerhört slöseri med resurser. 
 Därför är det värdefullt att det finns idéer för hur man ska kunna bredda arbetet för att hitta 
nya lösningar för att få in akademiker med utländsk bakgrund i akademikeryrken. Att det finns en 
statlig verksamhet förtar inte den positiva effekten av ett alternativt center med egna arbetsmeto-
der och närverk. 
 Projektet bör därför inte avslås som ett projekt med medel från kompetensfonden med mind-
re än att man för ett resonemang om huruvida man kan hitta andra vägar att lösa finansierings-
frågan. 
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Bilaga 2 
 
 
Kommunstyrelsen i Stockholm 
Arbetsmarknads- och integrationsberedning 
105 35 Stockholm 
 
 
                                Spånga, 2003-07-02 
 
 
Ang. Sveriges Internationella Akademikercenter 
 
Föreningen för Utländska Akademiker vill starta Sveriges Internationella Akademikercenter enligt 
bifogad verksamhetsbeskrivning. Vårt projekt bidrar till att minska samhällskostnaden för arbets-
lösa med betydande summor. Grovt räknat kostar en arbetslös akademiker samhället årligen 180 
000 kr medan samma person i arbete bidrar totalt med 450 000 kr är vinsten mycket större än de 
sökta bidragen. Nettotillskottet till alla parter är totalt ca 400 000 kr efter alla justeringar. Vi hop-
pas att medel kan anslås inom ramen för den nya kompetensfonden. 
 Budgeten i projektbeskrivningen är baserad på utrymmen och en uppskattad hyreskostnad i 
polishuset i Fisksätra. Skulle kommunen ha lämpliga centralt belägna kontorslokaler vore det att 
föredra. För att kunna starta behöver vi en ”operationsbasis” med ett minimalt behov av två 
kontor, datarum och lärosal/konferensrum som vi kan bygga ut i takt med verksamheten. 
 Vi söker medel från Stockholms stad enligt följande: 
 
Investeringskostnad 300 000 kr 
Driftskostnad, år ett     2 000 000 kr 
 
Då vi hoppas kunna vara helt självförsörjande inom fyra år föreslår vi att kommunstyrelsen re-
serverar 2 miljoner per år för de följande tre verksamhetsåren så att vi har en garanti för Centrets 
drift. Vi förbinder oss att avräkna de reserverade medlen mot ett eventuellt överskott på intäk-
terna.  
 Jag föreslår ett sammanträffande med berörda tjänstemän och politiker så vi kan diskutera 
möjligheterna för ett effektivt resursutnyttjande. 
 
För Föreningen för Utländska Akademiker 
 
 
 
Vicky Söder 
ordförande 


